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Foto: Marc van Warmerdam. Ook Alex van Warmerdam schreef een brief aan de 

staatssecretaris.  

In een brandbrief aan staatssecretaris voor Cultuur Zijlstra roepen de Nederlandse 

filmproducenten de regering op het advies van de Raad voor Cultuur naast zich neer te 

leggen. Ook Paul Verhoeven, Jean van de Velde, Urszula Antoniak, Alex van 

Warmerdam en Martin Koolhoven schreven op 13 mei een open brief aan Zijlstra. 

Hieronder volgen integraal de twee brieven, eerst die van de producenten, gevolgd door die 

van de regisseurs: 

Geachte heer Zijlstra, 
De Nederlandse filmproducenten hebben met grote zorg kennis genomen van het advies van 

de Raad voor Cultuur. Wij kunnen niet anders concluderen dan dat de Raad het grootste deel 

van de bezuinigingen in de filmsector afwentelt op het Nederlands Fonds voor de Film en 

daarmee de mogelijkheden voor de productie van film halveert. De filmsector, historisch toch 

al bescheiden bedeeld in de cultuurnota, wordt daarmee in het hart getroffen. De sterke 

afname van de productie van speelfilms, documentaires, animatiefilms en experimentele films 

zullen leiden tot een sterke afname van werkgelegenheid, onherstelbaar verlies van kennis en 

vakmanschap en een groeiend aantal faillissementen in de audiovisuele industrie. 

De afgelopen decennia groeide het marktaandeel van de Nederlandse speelfilm en 

documentaire van 0,8% in 1994 tot maar liefst 16% in 2010. Meer dan 31 Miljoen mensen 

zagen een Nederlandse film alleen al in de bioscoop en op televisie. Een groot aantal films 

werd geselecteerd voor prestigieuze festivals. Ruim 1 miljoen mensen bezochten een 

filmfestival in Nederland. Tussen 2006 en 2009 kwam zelfs 41% van de totale toename van 

de bioscoopomzet voor rekening van Nederlandse films. De reputatie van de Nederlandse 

kinderfilm reikt tot ver over de grenzen. Ook de documentaire en animatiefilm van eigen 

bodem staan internationaal hoog aangeschreven. 

De successen kwamen mede tot stand door een stimulerende en doelgerichte ondersteuning 

door de overheid. Dat neemt niet weg dat de ambitie om verder te groeien en de internationale 

positie van de Nederlandse filmcultuur te versterken vraagt om investeringen en niet om 

bezuinigingen. Terwijl het Filmfonds niet de grootste financier is van film speelt het wel vaak 

een doorslaggevende rol bij het werven van privaat geld. In tijden van economische recessie 
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zijn bezuinigingen onvermijdelijk, maar het is navrant te moeten vaststellen dat de Raad een 

bezuiniging bepleit die het land meer geld gaat kosten, dan dat het zal opleveren. 

De filmproducenten ondersteunen de visie van de Raad dat fiscaal-economische maatregelen 

van de overheid noodzakelijk zijn om de bedrijvigheid en bestedingen in de Audiovisuele 

sector te bevorderen en Nederland een gezonde internationale concurrentiepositie te geven. 

Gezien het voorafgaande (bezuinigen kost geld) moeten deze regelingen los gezien worden 

van subsidiëring in het kader van de Cultuurnota. 

De filmsector voldoet meer dan voldoende aan de door u gestelde criteria m.b.t. 

publieksbereik, financierings-aandeel uit de markt (68%) en cultureel ondernemerschap. 

Derhalve vragen wij u met klem de filmproductie bij de bezuinigingen op cultuur te ontzien. 

Met een vriendelijke groet, 

namens de filmproducenten 

Marc van Warmerdam (voorzitter Nederlandse Vereniging van Speelfilmproducenten) 

Monique Busman (voorzitter Documentaire Producenten Nederland) 

Peter Lindhout (voorzitter Vereniging Nederlandse Animatie Producenten) 

-------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Open brief aan Staatssecretaris Halbe Zijlstra, de Raad voor Cultuur en de 

woordvoerders cultuur van de Tweede Kamer, door een aantal regisseurs: 

Als de Nederlandse Film een politieke partij was geweest en een entreekaartje een stembiljet, 

dan hadden we in 2010 een kabinet van filmmakers gehad. Een coalitie met de Dierenpartij 

had al een ruime Kamermeerderheid opgeleverd. Meer dan 4,4 miljoen bezoekers 

(omgerekend 74 Kamerzetels) trok de Nederlandse film naar de bioscoop het afgelopen jaar. 

Resultaat van een langdurig en doelgericht overheids-beleid enerzijds en ondernemingslust, 

realiteitszin en creativiteit van filmmakend Nederland anderzijds. Film is de nobele kunst van 

het maken van compromissen. Geen kunstvorm is van oudsher zo gerelateerd aan het gevecht 

tussen geld en inhoud, geen kunstenaar is zo gewend aan de tering en de nering. Geen 

beroepsgroep heeft zo¹n moordende concurrentie met buitenlands product dat met een 

veelvoud aan financiële middelen geproduceerd wordt. En geen culturele sector heeft zich de 

afgelopen jaren zo ontworsteld aan het subsidie-infuus in succesvolle pogingen privaatgelden 

te vinden voor de (mede-)financiering van haar producten. Geen culturele uiting wordt 

inmiddels beter gezien dan de Nederlandse film. 

Dat was 15 jaar geleden anders. Toen waren Nederlandse films nog incidenten, de diversiteit 

van het product geringer, de expertise van de makers magerder, de relatie met het publiek 

marginaal en het marktaandeel minimaal. Over het waarom van deze stijgende lijn in aanzien 

en kwaliteit (ook in 2011 zijn nu al weer bezoekersrecords gebroken en zijn er op prestigieuze 

festivals in het buitenland prijzen gewonnen) valt lang te analyseren en te discussiëren. Maar 

kort kan ook. Want de bottomline is: er worden meer films gemaakt! Talent voor en achter de 

camera kan vaker filmen en dus tot ontplooiing komen. Het publiek heeft kunnen wennen en 

zijn of haar voorkeuren kunnen bepalen. De diverse films hebben hun eigen publiek ontdekt, 

en omgekeerd. Het wiel hoeft niet iedere keer weer uitgevonden te worden. Er is een industrie 

ontstaan. Met nieuwe ambachten en beroepsgroepen, investeringen en ambities, met 

duizenden werkzame zzp’ers. 



Betekent dit alles dat de Nederlandse Film inmiddels zonder subsidie kan? Helaas, het 

antwoord is nee. Zoals dat antwoord nee is voor alle landen waarin de landstaal niet 

'Hollywood-Engels' is. Zoals de Zweedse en de Zwitserse film hun inkomsten primair uit het 

Zweedse en het Zwitserse publiek halen, en de Chinese en de Indiase film het primair van het 

Chinese en het Indiase publiek hebben, zo moet de Nederlandse film het economisch gezien 

van Nederlandse bezoekers hebben. Het grote verschil is natuurlijk de omvang van de 

thuismarkt. En ja, Nederland is een klein landje. Net zoals Zweden, Zwitserland, België, 

Denemarken en zoveel andere landen waarin de steunmaatregelen voor film vaak veel hoger 

liggen... 

Een korting op filmsubsidie betekent niet alleen veel minder Nederlandse films, maar op 

termijn onherroepelijk een korting op kwaliteit, een verlies aan publiek, en een terugval naar 

de donkere jaren '80 en '90 waarin het marktaandeel van de Nederlandse films zich tussen de 

0,8 en 3 procent bewoog. Zoals het Nederlands Elftal niet kan bestaan zonder duizenden 

elftallen en honderden veldjes waarop talenten uren kunnen spelen, zo kan de Nederlandse 

Film niet zonder duizenden makers die ervaring opdoen in allerlei korte en lange films. 

Oefening baart kunst. Ervaring baart kwaliteit. Met een doordacht beleid heeft de filmsector 

via het jarenlang produceren van succesvolle jeugd- en familiefilms een groot en loyaal 

publiek weten te kweken. Een publiek dat inmiddels volwassen geworden is en zelf weer 

kinderen krijgt. Een publiek dat zeer divers is en niet alleen meer interesse toont in jeugd- en 

familiefilms, maar ook in literaire verfilmingen, art-house films, komedies, vrouwenfilms en 

zelfs in films voor de traditioneel moeilijk te bereiken groepen als die van allochtonen en 

mannelijke adolescenten. 

Bert Haanstra, een van de grondleggers van de vaderlandse film, maakte in de jaren '50 en '60 

unieke documentaires als Alleman en Spiegel van Holland. Films die het zelfbeeld van een 

generatie toonden. Tegenwoordig wordt de spiegel van Holland voor Jan en Alleman 

voorgehouden in talloze korte en lange speelfilms, korte en lange documentaires en 

animatiefilms. En er wordt massaal naar gekeken via de bioscoop, de dvd, de tv en het 

internet. Een nieuwe generatie jongeren eet, praat, slaapt en leeft met beeldverhalen. Hun 

culturele identiteit wordt mede bepaald door de laagdrempelige confrontatie met de 

Nederlandse film in al zijn variëteit. De voorgestelde kortingen op de Nederlandse film 

getuigt van een laag zelfbeeld van een overheid die juist in de afgelopen jaren een succesvolle 

richting aangaf. 

Een voetbalcompetitie met 16 wedstrijden per jaar is ten dode opgeschreven. Het publiek zal 

nooit aan de spelers kunnen wennen, de spelers zullen nooit kunnen excelleren, nationaal 

noch internationaal. Een filmcultuur met een handjevol films per jaar zal hetzelfde lot 

ondergaan. 

Paul Verhoeven 

Jean van de Velde 

Urszula Antoniak 

Alex van Warmerdam 

Martin Koolhoven 
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